
Think Big 

 

by Andrea Pfuhl 

 

  

There are many chunky yarns to knit cozy items that keep you warm. But none of them are 

suitable for knitting socks that will fit in your regular shoes or fall boots. So I thought– why not 

mimic these cosy-looking feet warmers with their giant stitches in fair isle technique? Here they 

are. 

 photos: Jürgen Pfuhl 

SIZE 
 XS[S, M, L] 

Note: XS is child-sized; remainder are adult sizes. 

FINISHED MEASUREMENTS 
Foot Circumference:  7.5[8.25, 9, 10] inches/ 19[21, 23, 25] cm 

Leg Length:  5[6, 6, 6.5] inches/ 13[15, 15, 17] cm or adjustable to preference 

Foot Length: adjustable to preference 

Note: These socks are designed to be worn with zero ease. Please choose a size closest to your 

actual foot measurement. 



MATERIALS 

Yarn 

 MC: Filcolana Arwetta [80% superwash merino wool, 20% Polyamide; 230 yd/210 m per 

50 g skein]; Blue Nights, color #195; 1 skein 

 CC: Schoppel Zauberball [75% superwash wool, 25% Polyamide (biodegradable); 459 

yd/420 m per 100 g skein]; Partyhimmel, color #2512; 1 skein 

 

Yarn Characteristics 

 These socks use traditional sock yarns in a wool and polyamide (nylon) blend. The CC is a 

yarn in a gradient colorway. Any matching weight/composition sock yarn in a gradient colorway 

will provide similar results. 

 

Recommended needle size 

[always use a needle size that gives you the gauge listed below - every knitter's gauge is unique] 

 1 set US #1/2.25 mm needles for small circumference 

Notions 

 stitch markers 

 yarn needle 

GAUGE 
38 sts/42 rounds = 4 inches/10 cm in stranded colorwork. 

PATTERN NOTES 
[Knitty's list of standard abbreviations and techniques can be found here.] 

Construction method: The socks are worked cuff down in the round. 

To avoid long floats of yarn that your toes might get caught in, weave in the yarn not in use 

when a color goes unused for 5 sts or more. 

CHARTS 

 

https://www.knitty.com/ksbbb.php#ksbbb
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DIRECTIONS 

 

 

Cuff 

Using CC, and your preferred stretchy method CO 72[80, 88, 96] sts. Distribute sts across 

needles as you prefer and join for working in the round. Note or mark start of round. 

Knit 2 rounds. 

Ribbing round: (P2, k3, p2, k1) around. 

Work ribbing as set for approximately 1 inch/ 2.5 cm. 

 

Leg 

Join MC 

Establishing pattern: Starting with Row 7, work Main Pattern chart, 9[10, 11, 12] times around. 

Work until you have completed Row 8 of the Main Pattern chart, and then work Rows 1-

8, 5[6, 6, 7] more times, or to desired length, ending with Row 8. 

Note: After this, there will be 8 rounds worked in the lower leg to set up the transition to the 

heel. Make sure you take that into account if adjusting the leg length. 

 

Lower Part of Leg 

Right Sock only, next round: Work Heel Transition Pattern over the first 36[40, 44, 48] sts of the 

round, cont with Main Pattern as set over the last half of the sts. 

Left Sock only, next round: Cont with Main Pattern as set as set over the first 36[40, 44, 48] sts of 

the round; work Heel Transition Pattern over the last half of the sts. 

Work as set until you have completed 8 rounds, ending with Row 8 of both charts. 



 

 

Heel Flap 

 

Right Sock only 

The heel is worked on the first 39[39, 47, 47] sts of the round – arrange your sts so they are all 

on one needle. 

Setup Row 1 [RS]: With MC, k1, m1L, k 37[37, 45, 45] , m1L, k1, turn. 41[41, 49, 49] sts. 

Setup Row 2 [WS]: With MC, p 41[41, 49, 49] , turn. 

Next row [RS]: Work Heel Flap Pattern chart across. 

Work as set until you have completed the 8 rows of the chart 2[3, 4, 5] times, then work Rows 1-

7 once more. 

Last row [WS]: With CC, p1, p2tog, p 35[35, 43, 43] p2tog, p1. 39[39, 47, 47] sts. 

Do not break CC. 

 

Left Sock only 

The heel is worked on the last 38[38, 46, 46] sts of the round, plus the first sts of the 

round; 39[39, 47, 47] sts in total. – arrange your sts so they are all on one needle. 

Turn so that the WS is facing. 

Setup Row 1 [WS]: With MC, p 39[39, 47, 47] , turn. 

Setup Row 2 [RS]: With MC, k1, m1L, k 37[37, 45, 45] , m1L, k1, turn. 41[41, 49, 49] sts. 

Next row [WS]: Starting with Row 2 of the chart, Work Heel Flap Pattern chart across. 

Work as set until you have completed the 8 rows of the chart 2[3, 4, 5] times, then work Rows 1-

7 once more. 

Last row [WS]: With CC, p1, p2tog, p 35[35, 43, 43] p2tog, p1. 39[39, 47, 47] sts. 

Do not break CC. 

 



Both Socks, Turn Heel 

Work with MC only. 

Setup Row [RS]: Sl1 wyib, k 24[24, 30, 30] , ssk, turn. 

Heel Turn Row 1 [WS]: Sl1 wyif, p 11[11, 15, 15] p2tog, turn. 

Heel Turn Row 2 [RS]: Sl1 wyib, k 11[11, 15, 15] ssk, turn. 

Repeat Heel Turn Rows 1-2 until all heel sts have been worked. 13[13, 17, 17] sts rem. 

 

Gusset 

Gusset setup round: Starting and ending with CC, work across the 13[13, 17, 17] sts of heel 

alternating colors; you will end with CC. Continuing to alternate colors, starting with MC, pick 

up and knit 14[16, 20, 24] sts along edge of heel flap in pinstripe pattern. Using MC, work M1L 

between the heel flap and the instep. Work across 33[41, 41, 49] held instep sts in pattern as set – 

you will be starting with st 8 and ending with st 8 of Main Pattern chart. Using MC, M1L 

between the heel flap and the instep and starting with CC, pick up and knit 14[16, 20, 24] sts 

along second edge of heel flap in pinstripe pattern. Work 7[7, 10, 10] sts in Pinstripe pattern as 

set. This is the new start of round – rearrange sts and mark as you prefer. 76[92, 98, 116] sts. 

Gusset Decrease Round 1: Work sole sts in pinstripe pattern until 3 sts remain, with CC work 

(k2tog, k1); work the instep sts in pattern as set; with CC, work (k1, ssk), work rem sole sts in 

pinstripe pattern. 2 sts decreased. 

Gusset Decrease Round 2: Continue in pattern as set, working first and last 2 sts of sole in CC. 

Repeat Gusset Decrease Round 1-2 1[3, 5, 10] more times, until 72[80, 88, 96] sts rem. 

Foot 

Continue in pattern as set until foot measures approx. 1.75[2, 2.25, 2.5] inches/ 4.5[5, 5.5, 6] cm 

less than desired foot length, ending with Row 7 of the chart. 

Note: If you need to adjust the toe length, you can work more or fewer repeats of the central 

rows of the Main pattern, rows 3-5, but before transitioning to the toe pattern, always work rows 

6-7 of the pattern. 



Toe 

Setup round: Work to instep in pinstripe pattern as set; work across instep according to Toe 

Stripe as indicated in the top row of Toe chart, work to end of round in pinstripe pattern as set. 

From here, follow the stripes as set; Toe chart is only required to show how the patterning lines 

up. 

Round 1, Toe Decrease Round: Work in pinstripe pattern to 3 sts before instep, with CC, work 

(k2tog, k1); with MC, work (k1, ssk), work in stripe pattern as set to last 3 sts of instep, with 

MC, work (k2tog, k1); with CC, work (k1, ssk), work to end of round in pinstripe pattern as set. 

4 sts decreased. 

Round 2: Knit. 

Repeat Rounds 1-2 4 more times, until you have 52[60, 68, 76] sts on your needles. 

Work Round 1 only 9[11, 13, 15] times, until you have 16 sts left. 

Final round: With MC, k to end of instep; stop here. 

Divide sts across 2 needles and graft rem sts together. 

 

FINISHING 
Weave in all ends. 

Soak thoroughly in lukewarm water. Drain and squeeze out the excess water by rolling it up in a 

towel and let lay flat to dry. 

ABOUT THE DESIGNER 

Andrea is a biologist who lives with her husband Jürgen in Northern 

Germany. Both of them love to travel to Scandinavia and so Jürgen benefits a lot of scandi-

inspired pullovers knit by Andrea. She was taught knitting (and even crocheting…) by her 

beloved and gifted grandmother in the 1970s. 

She can be found on Ravelry as Suruvaippa. 

Pattern & images © 2024 Andrea Pfuhl 
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АВТОПЕРЕВОД БЕЗ РЕДАКТИРОВАНИЯ 

Носки Мысли масштабно 

 

автор Андреа Пфуль 

 

 Существует множество видов толстой пряжи для вязания уютных вещей, которые 

согреют вас. Но ни одна из них не подходит для вязания носков, которые будут сочетаться 

с вашей обычной обувью или осенними ботинками. Поэтому я подумала: почему бы не 

повторить эти уютные на вид гетры с гигантскими петлями в технике «платочная вязка»? 

Вот они. 

 фото: Юрген Пфуль 

 размер 
 XS[S, M, L] 

Примечание: XS — детский размер; остальные размеры предназначены для взрослых. 

ЗАКОНЧЕННЫЕ ИЗМЕРЕНИЯ 
7,5 Окружность стопы: [8,25, 9, 10] дюймов/ 19[21, 23, 25] см 

5 Длина ножки: [6, 6, 6,5] дюймов/ 13[15, 15, 17] см или регулируется по желанию 

Длина стопы: регулируется по желанию 

Примечание: эти носки созданы для того, чтобы их можно было носить без каких-либо 

усилий. Пожалуйста, выбирайте размер, наиболее соответствующий длине вашей 

стопы. 

МАТЕРИАЛЫ 

Пряжа 

 MC: Filcolana Arwetta [80 % мериносовой шерсти, прошедшей суперстирку, 20 % 

полиамида; 230 ярдов/210 м в мотке весом 50 г]; Blue Nights, цвет #195; 1 моток 

 CC: Schoppel Zauberball [75 % шерсти, прошедшей суперстирку, 25 % полиамида 

(биоразлагаемого); 459 ярдов/420 м в мотке весом 100 г]; Partyhimmel, цвет #2512; 1 моток 



 

Характеристики Пряжи 

 В этих носках используется традиционная пряжа для носков из смеси шерсти и 

полиамида (нейлона). CC — это пряжа с градиентной расцветкой. Аналогичный результат 

можно получить, используя любую подходящую по весу/составу пряжу для носков с 

градиентной расцветкой. 

Рекомендуемый размер иглы 

[всегда используйте размер спиц, соответствующий указанному ниже размеру полотна 

— у каждой вязальщицы свой размер полотна] 

 1 набор игл US #1/2,25 мм для небольшой окружности 

Понятия 

 маркеры для стежка 

 игла для пряжи 

ДАТЧИК 
38 петель/42 ряда = 4 дюйма/10 см в технике «раппорт». 

ПРИМЕЧАНИЯ К ШАБЛОНУ 
Способ изготовления: Носки вяжутся по кругу с присборенной манжетой. 

Чтобы избежать длинных отрезков пряжи, за которые могут зацепиться пальцы 

ног, вплетайте неиспользуемую пряжу, когда цвет не используется в течение 5 петель или 

более. 

Диаграммы 
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УКАЗАНИЯ 

 

Манжета 

С помощью CC и выбранного вами метода растяжения CO 72[80, 88, 96] петель. 

Распределите петли по спицам так, как вам удобно, и соедините их для работы по кругу. 

Отметьте начало круга. 

Провяжите 2 ряда. 

Обвязка по кругу: (P2, k3, p2, k1) по кругу. 

Выполните обвязку по кругу на расстоянии примерно 1 дюйм/2,5 см. 

Нога 

Присоединяйтесь к MC 

Создание узора: начиная с 7-й строки, провяжите основную схему узора 9[10, 11, 12] раз. 

Продолжайте до тех пор, пока не закончите 8-ю строку основной схемы узора, а затем 

провяжите строки 1–8 5[6, 6, 7] раз или до желаемой длины, закончив 8-й строкой. 

Примечание: после этого в голени будет выполнено 8 подходов для отработки перехода 

к подъёму стопы. Обязательно учитывайте это при регулировке длины голени. 

Нижняя часть ноги 

Только для правого носка, следующий раунд: провяжите переходной узор для пятки на 

первых 36[40, 44, 48] петлях раунда, затем провяжите основной узор, как указано, на 

последних петлях. 

Только левый носок, следующий ряд: продолжайте вязать основным узором, как указано, 

на первых 36[40, 44, 48] петлях ряда; провяжите переходной узор на последних петлях. 

Работайте по инструкции, пока не выполните 8 раундов, завершив их 8-м рядом в обеих 

таблицах. 



 

Каблучный клапан 

Только правый носок 

Пятка вяжется на первых 39[39, 47, 47] петлях ряда — расположите петли так, чтобы все 

они были на одной спице. 

Настройка строки 1 [RS]: с MC, k1, m1L, k 37[37, 45, 45] , m1L, k1, поворот. 41[41, 49, 49] 

шт. 

Настройка строки 2 [WS]: С помощью MC, p 41[41, 49, 49] , поверните. 

Следующая строка [RS]: провяжите по схеме «обратный край». 

Работайте по схеме, пока не провяжете 8 рядов 2[3, 4, 5] раз, затем провяжите ряды с 1-го 

по 7-й ещё раз. 

Последняя строка [WS]: С CC, p1, p2tog, p 35[35, 43, 43] p2tog, p1. 39[39, 47, 47] sts. 

Не прерывайте CC. 

Только левый носок 

Пятка вяжется на последних 38[38, 46, 46] петлях ряда, плюс первые петли ряда; 

всего 39[39, 47, 47] петель. — расположите петли так, чтобы все они были на одной спице. 

Поверните так, чтобы WS был обращён к вам. 

Настройка строки 1 [WS]: С помощью MC, стр. 39[39, 47, 47] , поверните. 

Настройка строки 2 [RS]: с MC, k1, m1L, k 37[37, 45, 45] , m1L, k1, поворот. 41[41, 49, 49] 

шт. 

Следующая строка [WS]: начиная со второй строки таблицы, выполните узор «Отворот 

пятки» по всей таблице. 

Выполняйте узор, пока не провяжете 8 строк таблицы 2[3, 4, 5] раз, затем выполните 

строки 1–7 ещё раз. 

Последняя строка [WS]: С CC, p1, p2tog, p 35[35, 43, 43] p2tog, p1. 39[39, 47, 47] sts. 

Не прерывайте CC. 

Оба носка, поворот пятки 

Работает только с MC. 

Строка настройки [RS]: Sl1 wyib, k 24[24, 30, 30] , ssk, turn. 

Поворот на каблуке, ряд 1 [WS]: Sl1 wyif, p 11[11, 15, 15] p2tog, поворот. 

Поворот на каблуке, ряд 2 [RS]: Sl1 wyib, k 11[11, 15, 15] ssk, поворот. 



Повторяйте ряд с поворотом на изнаночной стороне 1–2, пока не провяжете все петли 

изнаночной стороны. 13[13, 17, 17] петель изнаночной стороны. 

 

Ластовица 

Раунд для ластовицы: начиная и заканчивая CC, провяжите 13[13, 17, 17] петель пятки 

чередуя цвета; закончите CC. Продолжая чередовать цвета, начиная с MC, наберите и 

провяжите 14[16, 20, 24] петель вдоль края ластовицы узором в полоску. Используя MC, 

провяжите M1L между ластовицей и подъёмом. Провяжите 33[41, 41, 49] петель на 

подъёме стопы по схеме — вы начнёте с 8-й петли и закончите 8-й петлёй основной 

схемы. Используя MC, M1L между задником и подъёмом стопы и начиная с CC, наберите 

и провяжите 14[16, 20, 24] петель вдоль второго края задника узором в полоску. 

Выполните 7[7, 10, 10] петель узором «в полоску», как указано. Это новый старт раунда 

— переставьте петли и отметьте их по своему усмотрению. 76[92, 98, 116] петель. 

Убавление петель в 1-м ряду: провяжите петли подошвы узором «в полоску», пока не 

останется 3 петли, при этом провяжите кромочную петлю (к2п, к1); провяжите петли 

мыска узором, как указано; провяжите кромочную петлю (к1, снп), провяжите оставшиеся 

петли подошвы узором «в полоску». 2 петли убавлены. 

Второй круг убавления петель: продолжайте вязать по схеме, провязывая первую и 

последнюю 2 петли подошвы лицевой гладью. 

Повторите убавление петель в 1-м и 2-м рядах 1[3, 5, 10] ещё раз, пока не 

останется 72[80, 88, 96] петель. 

Нога 

Продолжайте в том же духе, пока длина стопы не станет примерно на 1,75[2, 2,25, 2,5] 

дюйма/ 4,5[5, 5,5, 6] см меньше желаемой длины стопы. Завершите работу, перейдя к 

строке 7 таблицы. 

Если вам нужно скорректировать длину мыска, вы можете провязать больше или 

меньше петель в центральных рядах основного узора, в рядах 3–5, но перед переходом 

к узору для мыска всегда провязывайте ряды 6–7 узораПримечание:. 

Палец Ноги 

Настраиваем круг: работаем до подъёма стопы по схеме в полоску, как указано; работаем 

через подъём стопы в соответствии со схемой «Носок», как указано в верхней строке 

таблицы «Носок», работаем до конца круга по схеме в полоску, как указано. Далее 

следуйте схеме; таблица «Носок» нужна только для того, чтобы показать, как 

выстраивается узор. 

Круг 1, убавление петель на мыске: провяжите узором в полоску до 3 петель перед 

мыском, с накидом провяжите (к2п, к1); с изнаночной провяжите (к1, псс), провяжите 

узором в полоску до последних 3 петель мыска, с изнаночной провяжите (к2п, к1); с 



накидом провяжите (к1, псс), провяжите до конца круга узором в полоску. Убавлено 4 

петли. 

Круг 2: Вяжем. 

Повторите круги 1–2 ещё 4 раза, пока на спицах не будет 52[60, 68, 76] петель. 

Выполняйте Раунд 1 только 9[11, 13, 15] раз, пока не останется 16 петель. 

Заключительный этап: с помощью MC доведите k до конца подъема стопы; остановитесь 

здесь. 

Разделите петли на 2 спицы и соедините оставшиеся петли. 

 

ОТДЕЛКА 
Заплетите все концы. 

Тщательно промойте в тёплой воде. Слейте воду и отожмите излишки, завернув в 

полотенце, и оставьте сушиться в расправленном виде. 

О ДИЗАЙНЕРЕ 

 

Andrea is a biologist who lives with her husband Jürgen in Northern Germany. Both of them 

love to travel to Scandinavia and so Jürgen benefits a lot of scandi-inspired pullovers knit by 

Andrea. She was taught knitting (and even crocheting…) by her beloved and gifted grandmother 

in the 1970s. 

She can be found on Ravelry as Suruvaippa. 
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